
7.8 Proposició del Grup Municipal d’ERC pel Dret a Decidir, el Referèndum 
del  9N i la República Catalana. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal d’ERC, de 16 de juny de 2014, 
que es transcriu a continuació: 
 
“L'abdicació del Rei Joan Carles I és la reacció de l'Estat espanyol davant la crisi 
institucional i del sistema de partits tradicional que viu la democràcia espanyola. La 
imposició del Regnat de Felip VI és una reacció al desprestigi de la monarquia 
espanyola i arriba en un moment en què l'objectiu de les institucions de l'Estat és el 
d’avortar com sigui el procés democràtic d'autodeterminació de Catalunya, que té com 
a fita el 9 de novembre de 2014, data en què la ciutadania de Catalunya decidirem el 
nostre futur polític. 

Som davant una imposició per la via ràpida del nou Rei Felip VI als catalans que no 
compta amb cap aval democràtic ni l'opinió de la ciutadania. El sistema polític de la 
monarquia parlamentària, inspirat, nascut i establert a partir dels principis del règim 
dictatorial franquista, ha dilapidat en 40 anys el suport que havia rebut d'una majoria 
de la societat catalana, en un context de pacte constitucional i soroll de sabres que 
volia deixar enrere la dictadura. 

Avui l'Estat espanyol simula l'inici d'una segona transició política, amb la paradoxa de 
fer-la per la via ràpida i sense cap debat de fons, impedint l'exercici del dret a decidir. 
Tal intent opera en paral·lel a la transició que els catalans ja fa 5 anys que hem 
impulsat: des del procés de les consultes, fins la primera gran manifestació de rebuig a 
la sentència del tribunal constitucional de 2010, passant per l'Onze de setembre de 
2012 i la Via Catalana de 2013. El resultat ha generat una majoria social favorable a la 
independència, on la pràctica totalitat de la ciutadania vol votar el nostre futur polític, i 
acceptar-ne els resultats siguin quins siguin. 

Som partidaris que la democràcia s'imposi arreu, i conseqüentment, que la ciutadania 
d'arreu pugui decidir sobre les seves institucions de govern. Sobre l'abdicació del rei i 
del no debat a l'entorn de monarquia o república, defensem la forma de govern que 
serveixi millor a la ciutadania. Aquí i a tot arreu defensarem el model que iguala la 
ciutadania davant la llei, i que evita que l'interès públic esdevingui privilegi d'uns pocs. 
El poder mai pot ser dinàstic, sinó que s'ha de fonamentar sobre el principi democràtic 
i la voluntat popular. 

Expressem la solidaritat amb els republicans espanyols i alhora demanem que aquests 
respectin i donin suport al procés català, que té com a fita el referèndum del 9N per 
decidir el futur polític del poble català. 

Expressem el compromís i lleialtat amb la República catalana. La república dels 
ciutadans lliures, iguals i sobirans que compartim una terra, una història, una llengua i 
una cultura catalana. Som un sol poble dins una societat diversa i cosida per l'anhel 
d'un futur millor per a tothom, vingui d'on vingui, parli la llengua que parli. 

Per aquests motius, el grup municipal d'Esquerra Republicana proposa al ple els 
següents 

ACORDS: 



PRIMER. Rebutgem la imposició del Regnat de Felip VI a la ciutadania, com a fórmula 
de pervivència d'una institució monàrquica caduca, retrògrada, prescindible i 
irresponsable constitucionalment. 

SEGON. Demanem a totes les institucions de l'Estat i al nou Rei, respecte a la 
democràcia, respecte al dret a decidir el futur polític del poble català, i a no utilitzar cap 
llei ni la força per impedir la lliure expressió de la ciutadania a les urnes. 

TERCER. Exigim el respecte de les institucions de l'Estat i de FelipVI a la consulta del 
9N, així com l'acceptació i actuació conseqüent amb els seus resultats. Demanem que, 
en nom del principi democràtic i de respecte a la voluntat popular, l'expressió d'una 
eventual majoria en favor que Catalunya esdevingui un Estat independent, signifiqui 
l'acompliment efectiu del mandat democràtic i l'inici sense dilacions del procés 
d'autodeterminació i constitució del nou Estat. 

QUART. Expressem el suport a que Catalunya esdevingui un nou Estat d'Europa, en 
la forma de República Catalana, que fruït d'un procés constitucional democràtic, 
permeti a la ciutadania catalana fundar un nou sistema jurídic i polític basat en els 
principis de llibertat, igualtat i fraternitat.” 

 
El secretari presenta una esmena del Grup Municipal de CiU a la proposició 7.8 del 
Grup Municipal d’ERC, de 19 de juny de 2014, que es transcriu a continuació: 
 
“La proposta seria: 
 

1. Suprimir l’acord primer.” 
 
 

El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC, diu que la moció l’han 
pogut llegir tots, no és de Balears, no és de Nigèria, no és de Sudan, és d’aquí. 
Recorda que el sistema monàrquic actual ve de l’època del general Franco, que ara hi 
ha hagut un canvi de cap d’Estat, de forma ràpida, que creuen que vol simular una 
segona transició política. 
Diu que com a força republicana estan a favor que el poble decideixi quin sistema vol 
que el governi, no només com deien abans els companys de la CUP, votar cada 
quatre anys, sinó posar en qüestió tot perquè tot és millorable i tot és perfectible.  
 
Alhora se solidaritzen amb els republicans espanyols i els demanen que acceptin el 
dret a decidir que exercirem el proper 9 de novembre i, per tant, l’anhel és construir 
una república catalana que treballi per la seva societat, que estigui al servei de la seva 
societat i que respecti, i seran socis fundadors tots aquells que visquin aquí, vinguin 
d’on vinguin, parlin la llengua que parlin, siguin de la religió que siguin o tinguin el color 
de la pell que tinguin. 
 
El GMERC demana que es doni suport a aquesta moció que en el seu punt primer 
rebutja la imposició del Regnat de Felip VI, ja que creuen que és una institució caduca, 
retrògrada, prescindible i, a sobre, es defineixen com a irresponsables 
constitucionalment. 
La resta de punts demanen al nou Rei que respecti la democràcia, que respecti el 
resultat de la consulta del 9 de novembre, que la majoria de catalans ha demostrat i ha 
dit, i està ansiós de poder-ho certificar votant, que la majoria de gent vol ser 



consultada i la majoria de gent respectarà el que decideixi la majoria, siguin quins 
siguin els resultats, i treballar perquè Europa –com deia aquella pancarta de fa un 
parell d’anys-, tingui un nou Estat que serà Catalunya. 
 
Pel que fa a l’esmena presentada pel GMCiU, i per no haver d’intervenir després i no 
allargar el tema, que proposa suprimir el punt u, que és rebutjar la imposició del regnat 
de Felip VI -com ha dit-, una monarquia caduca, retrògrada, prescindible i 
irresponsable constitucionalment, el GMERC no hi votarà a favor ni s’abstindrà perquè 
creuen que el pes d’aquesta moció és explicitar que estan en contra d’aquesta figura. 
 
El GMERC demana el vot favorable dels regidors d’aquest consistori. 
 
 
El senyor Jordi Serracanta, regidor de l’equip de g overn,  diu que el GMCiU ha 
presentat una esmena que proposa suprimir el primer punt de la moció, bàsicament 
perquè, com han anat dient últimament, en el debat polític el que el GMCiU no veuen i 
no estan d’acord és en espanyolitzar el debat polític. Si els espanyols volen fer una 
república o una monarquia parlamentària, etc, -benvingut sigui-, però el GMCiU té clar 
que el nostre debat i el nostre futur passa clarament pel projecte polític que estem 
construint entre tots a Catalunya i que no és altre que el dret a decidir, a la consulta, i a 
exercir com a ciutadans de Catalunya el dret a voler un nou Estat independent per tots 
nosaltres. 
Diu que, si bé es pot estar d’acord amb el fons i amb alguna de les idees que es 
plantegen, no els sembla coherent barrejar aquests dos debats i, per tant, així com el 
punt segon, tercer i quart estarien absolutament d’acord en els termes que hi figuren, 
creuen convenient separar clarament una cosa de l’altra, no barrejar els dos debats 
aprofitant l’abdicació del rei i tot el debat posterior que s’ha anat fent, sinó centrar-nos 
amb el mandat del Parlament, en aconseguir poder realitzar la consulta el 9 de 
novembre i en aconseguir aquest horitzó i aquest anhel que tots o una part desitja amb 
molta intensitat. 
 
L’esmena del GMCiU proposa suprimir aquest punt primer de la proposició i demana el 
vot favorable. 
El senyor Serracanta fa constar que en el cas que l’esmena no prosperi, el GMCiU 
donarà suport igualment a la proposició i demana que consti en acta que no estan 
d’acord amb el primer punt, però, tot i així, si l’esmena no s’aprovés, donaran suport, 
per coherència, per sentit de responsabilitat i per donar aquesta imatge que creu que 
convé, a aquells que són favorables pel dret a decidir i a exercir-lo, que en cap cas 
s’ha d’entrar en debats que puguin erosionar i crear dubtes entre tots, sinó enfortir el 
debat i l’objectiu que s’han proposat. 
 
 
El senyor Adam Majó, president del Grup Municipal d e la CUP, diu que el seu grup 
donarà suport a la moció del GMERC, perquè –com tots saben- són independentistes, 
perquè pensen que la monarquia no és un sistema suficientment democràtic, és a dir, 
en la democràcia tothom ha de tenir dret, no només ha d’escollir els seus 
representants polítics, sinó també a ser escollit per a qualsevol càrrec de 
l’administració pública.  
El GMCUP considera que un càrrec en què només poden accedir-hi unes 
determinades persones d’una determinada família, no és un model de representació 
democràtica i perquè entenen que la dinastia borbònica concretament són 
tradicionalment enemics d’aquest poble, com es pot comprovar repassant la història i 
començant per la història d’aquesta mateixa ciutat. 



 
El que el GMCUP no hauria fet constar en la proposició és el tipus de reflexions com: 
“Demanem ... al nou Rei...”, ja que creuen que al nou rei no se li ha demanar ni exigir 
res, sinó que l’únic que demanen i exigeixen és al govern de la Generalitat de 
Catalunya, que es mantingui ferm i que sigui coherent i que convoqui un referèndum 
d’autodeterminació el proper 9 de novembre.  
En tot cas hi votaran favorablement igualment, i pel que fa a l’esmena del GMCiU hi 
votaran en contra. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, diu que tampoc 
és una qüestió de voler allargar el debat, perquè ja se sap quin serà el seu 
posicionament. El GMPP no són independentistes, no creuen en la independència de 
Catalunya, sinó que creuen i es refermen que Espanya, com més siguem més bé ens 
en sortirem de tot el procés de crisi en què ens trobem, que és la preocupació i 
l’objectiu fonamental que s’hauria de tenir com a país. 
 
El GMPP no votarà a favor de la proposta del GMERC perquè, de la mateixa manera 
que demanen i que tant exigeixen aquest respecte, des dels posicionaments no 
independentistes que estan a Catalunya, també demanen -no exigeixen-, senzillament 
demanen que se’ls tingui respecte, que es respectin els marcs jurídics actuals de la 
nostra societat i que amb aquests marcs jurídics es pugui funcionar en un marc de 
convivència que tant ha evolucionat i ha funcionat en aquest país durant els darrers 
trenta-nou anys. Trenta-nou anys d’un regnat, d’una monarquia parlamentària com 
tenen altres països de l’arc europeu, com Dinamarca, Suècia, i no creu que a ningú se 
li passi pel cap que sigui una cosa retrògrada, etc. Hi ha molts tipus de caps d’estat. 
De repúbliques també n’hi ha i en molts casos també es podria parlar de com arriben a 
ser de desastroses,  i que segurament hi ha alguna monarquia que també, però creuen 
que no és una qüestió de monarquia o república, però alguns entenen que sí –res a 
dir-, cadascú que pensi el que vulgui.  
Diu que tenim una monarquia parlamentària, que hem de respectar, perquè 
constitucionalment és el que ha funcionat durant trenta-nou anys, que ha donat el marc 
de convivència, de llibertat, de democràcia, que ha permès fins i tot que es pugui 
treballar en contra del sistema polític actual, és aquest el que ens dóna les eines i que 
alguns estan atacant, que els permet retroalimentar per atacar el sistema que els està 
alimentant, que és el que estan fent. 
Aquest és el marc de convivència que tenim i que demana que es respecti. 
El GMPP no fa com alguns, amb exigències de trencar amb el que no els està bé i que 
es creuen que solament pel fet de dir que la gent faci el que cregui és suficient, perquè 
no és així com es funciona amb una llibertat i una democràcia, com arreu del món ho 
estan constatant. 
 
El GMPP no votarà la proposta del GMERC, tampoc votarà l’esmena del GMCiU i 
aprofita per fer una reflexió al GMCiU dient que no té cap mena de sentit que presentin 
una esmena i que si no funciona votaran la proposta –s’ho poden estalviar-, perquè 
això, amb tot el respecte, és fer els aneguets, i aprofitant l’avinentesa que li ofereixen, 
avui i ara, amb la coronació del nou rei Felip VI, acaba la seva intervenció fent un  
Visca el Rei!.  
 
El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC, intervé per dir al senyor 
Majó que el que demanen no és respecte al Rei, sinó que el Rei respecti, només 
demanen respecte, que és el que el senyor Javaloyes demana i nosaltres li donem 
perquè tothom pot pensar el que cregui i per tant, demanar respecte és el que 



demanava el Jaume Sastre, que demanava diàleg, però demanar a vegades vol dir -
respecta’m, no em piquis, no em maltractis-, no és demanar al rei perquè tampoc el 
reconeixen.  
Diu que el regidor Jordi Serracanta, deia que això era espanyolitzar el debat, però 
l’espanyolitzarà l’equip de govern quan pengi la foto de Felip VI.  
No és que sigui un debat, nosaltres encara estem dintre d’un sistema monàrquic, que 
nosaltres creiem que tot entra a debat i entra a debat el sistema de funcionament d’un 
país. Funcionava a costa d’alguns i beneficiant-se d’altres, fent bestieses, no, i també 
devia funcionar l’esclavatge en el seu moment, però hi ha un moment en què es diu: 
Escolta’m, les torres de vigilància totes s’han de mantenir?, no, si les agafa la 
Diputació, tot és debatible. 
L’alcalde li diu al senyor Culell, que si està fent un glossari de tot el que s’està 
debatent en la sessió, diu que li respectaran perquè són demòcrates però que no fa 
falta  fer un glossari, ja que hi ha l’acta. 

Li dóna les gràcies al senyor Javaloyes respecte el que ha dit sobre que no té cap 
mena de sentit que presentin una esmena, ja que si no funciona votaran la proposta i 
tant se li fot si surt o no. 
 
El senyor José Luis Irujo, president del Grup Munic ipal del PSC , diu que el seu 
grup no és independentista i per tal no donaran suport a la proposició. 
Respecte el debat de monarquia – república, diu que es un debat que es produeix en 
un moment en el que l’únic que s’està produint en aquest estat és un mecanisme 
previst en la Constitució, la substitució del cap d’estat per un altre. 
 
Dintre del debat monarquia – república, diu que el seu partit majoritàriament és 
republicà, i el que defensa és una reforma constitucional en el qual no socialment es 
posi en qüestió aquest títol de la Constitució, sinó d’altres. 
Diu que la reforma s’hauria de sotmetre a referèndum del poble espanyol, en el cas 
que sigui aquest el que s’hagi de pronunciar. 
 
Respecte Catalunya, diu que no són independentistes i no estan d’acord amb la 
consulta del 9 de novembre. 
 
Acaba la intervenció dient que votaran en contra tant l’esmena del GMCiU, com la 
proposició del GMERC.   
 
 
El senyor Antoni Llobet, portaveu del GMCiU , diu al senyor Culell que li ha sorprès 
una qüestió de formes que li vol comentar. 
 
Troba curiós el fet que en la proposició tot i que es parla de la necessitat de respecte, i 
el debat que s’ha de replantejat tot, i a la que alguna cosa surt del guió ja estem tot 
esverats, i on l’equip de govern ha presentat una esmena on diu que la proposició 
ideal és la que quedaria amb l’esmena presentada per CiU, i així ho intentaran. 
 
Diu que procedimentalment es tant simple com si s’aprovés l’esmena, que tenen tot el 
dret a presentar-la, el redactat que quedaria a la proposició serà exactament com a 
ells els hi agradaria, i si no es pot introduir l’esmena, continuaran pensant que serà 
millor que el Ple es posicioni favorablement que no pas contràriament al redactat de la 
proposició que s’ha presentat.   
 



Creu que no es pot ser endevinador, respecte si es posarà el retrat en la Sala o no es 
posarà, o si s’espanyolitzarà, però tenen clar que durant els 16 anys que Esquerra 
Republicana va governar la ciutat els retrats es trobaven a la Sala de Plens. 
 
Fa una última reflexió i diu que sobre aquest tema, normalment anaven d’acord a 
presentar-ho desprès de parlar conjuntament amb els grups que estaven a favor i 
d’acord amb els representants de la societat civil i sembla ser que això ja no cal i 
repeteix que l’objectiu de l’equip de govern el tenen molt clar, i qui vulgui afegir-ne més 
elements, endavant. 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, diu que quan el 
senyor Llobet diu que el sorprèn que Esquerra i el Partit Popular s’hagin posat d’acord, 
li respon que són coincidències de la vida i el camí és llarg i el destí fa que de vegades 
es creuin.  
Diu que també hi ha afegit un segon element, manca de respecte, i des del GMPP no 
és cap manca de respecte. Si CiU presenta una esmena és per mantenir-la perquè 
creuen que milloren el text, però després, tant si surt com si no surt votaran la 
proposta, i això per al GMPP és fer l’aneguet. 
Pel que fa a la reflexió que ho fan per millorar i sinó perquè surti igualment, diu que 
igualment sortirà, i per això diu que és fer l’aneguet. 
 
Diu que el GMCiU pot presentar les esmenes que cregui convenient, que pot fer el que 
cregui convenient a l’hora del debat en el si del plenari, però el que és una manca de 
respecte és per part de CiU a la resta dels Grups municipals en presentar esmenes 
per retirar-les, perquè les coses progressin d’una altra manera. Això sí que és una 
manca de respecte. 
 
El fet de signar, independentment de com surti la seva esmena, votaran la proposta 
original, el que no pot fer és acusar de manca de respecte els que critiquen aquesta 
conducta, entre d’altres coses perquè si el primer punt no els agrada, però dir que és 
una irresponsabilitat constitucionalment quan contínuament posen en dubte la 
Constitució espanyola –potser que s’aclareixin què és el que estan realment votant-. 
    
 
El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC, diu que creu que de 
respecte se’n tenen tots i cadascú creu el que pensa i ho defensa abraonadament, i de 
vegades es ve d’una jornada intensa i ja es porta una estona de sessió plenària i hi ha 
hagut moltes coses. Recorda que la darrera Junta de Portaveus, que els representava 
la regidora senyora Estefanell, a la qual el senyor Llobet no hi va poder ser, l’alcalde 
va dir que ningú pensés que el fet que avui no hi hagués cap foto aquí era perquè no 
s’havia rebut, però que no hi havia la intenció de no penjar-la. 
 
L’alcalde  intervé per dir, com ha dit abans el senyor Javaloyes, que es vol interpretar 
allò que no s’ha dit.  
 
Com a alcalde, estrictament el que va dir és que la legislació obliga a posar la foto del 
nou rei i que encara no podíem tenir l’obligació de posar-la, només que no teníem 
l’obligació de posar-la. La llei és la llei, com les banderes són les que són per llei. 
Aquest matí ha anat a una assemblea de l’Associació Catalana de Municipis i totes les 
qüestions referides a les banderes s’han perdut a tots els ajuntaments. 
Ho diu perquè governar alhora té unes exigències, la qual cosa no vol dir que no es 
pugui debatre tot, però no va dir que no la posaven i que va dir que quan arribés 
plantejarien què es farà. Però si la màquina de la senyora Estefanell recull una altra 



interpretació es donarà per bona la de la màquina perquè ell va dir que avui no n’hi 
hauria cap. 
 
El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC,  diu que el temps ho 
dirà i que el que vol dir que respecte se’n tenen tots. Cadascú té la seva forma 
d’expressar-ho, dies més dolents i més bons. 
Tothom pot fer el que vulgui amb les mocions, de vegades són mocions que no 
s’aprovaran. La CUP en presenta moltes, altres s’intenten consensuar. Recorda que 
abans d’entrar el senyor Serracanta explicava: Per què no votem junts?.  
Al GMERC no li agrada l’altra perquè l’esperit d’aquesta moció és, com a republicans, 
com els companys socialistes, posar en evidència que tot aquest muntatge en el fons 
està intentant fer una segona transició que intenta boicotejar la que ells van començar 
arran d’un recurs del PP al Tribunal Constitucional. D’acord que també si posés el dos, 
tres i quatre estaria bé, o es posés el tres i el quatre, però l’esperit és donar l’exemple 
que tot aquest tema els és aliè, però sí que estan d’acord amb els principis 
republicans. 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació l’esmena del GMCiU que 
es rebutja per 13 vots negatius (3 GMPSC, 3GMERC, 3GMPP, 2 GMPxC i 2GMCUP), 
i 11 vots afirmatius ( 11 GMCiU). 
 
L’alcalde sotmet a votació la proposició 7.8, del GMERC, la qual s’aprova per 16 vots 
afirmatius (11 GMCiU, 3 GMERC i 2 GMCUP)  i 8 vots negatius ( 3 GMPSC, 3 GMPP i 
2 GMPxC ), i, per tant, esdevé acord plenari amb el contingut que ha quedat reproduït. 
 
 
 


